
Peqqissutsimut Naalakkersuisoq NAALAKKERSUISUT 
Naalakkersuisoq lor Sundhed og Nordisk Samarbejde 

GOVERNMENT aF GREENLAND 

Medlem af Inatsisartut Bendt B. Kristiansen, 
Her 

Vedrørende: § 37.1 2017_89 om unge og hash 

Jeg takker Inatsisartutmedlem Bendt B. Kristensen for hans spørgsmål omkring unge og 
hash, som jeg besvarer enkeltvis nedenfor. 

1. Er der indikationer for, at forbruget af hash har været stigende i de sidste 
5-10 år? 

Ja, der er flere unge, som bruger hash. Befolkningsundersøgelsen fandt i 2014 
at andelen af unge mænd, der røg hash mindst en gang om måneden steg fra 
20 % til 30 % mellem undersøgelsen i 2005 og undersøgelsen i 2014. 

Blandt 15-17årige skoleelever er andelen, der har prøvet hash steget blandt 15 
årige skoleelever, men et mindre fald blandt de 16 og 17årige, så omkring 25 % 
har prøvet at ryge hash og 9 % har brugt det indenfor den sidste måned. 

2. Er der dokumentationer for, at den hash der sælges her i landet bliver 
stærkere og stærkere? 

Der er i en undersøgelse foretaget af Retskemisk Institut i 2016 på vegne af 
Departementet for Sundhed på prøver af hash fra 3 byer i Grønland fundet, at 
hash, der sælges i Grønland er lige så stærkt som hash, der sælges i Danmark 

Det aktive stof i hash er THC. THC indholdet af hash i Danmark er blevet 3 
gange stærkere mellem 1992 og 2011 og den hash, der sælges, har nu et 
indhold af THC på omkring 28 %. 

3. Hvor mange unge/børn (under 15 år) er blevet registreret som hash
misbrugere, og bliver disse flere og flere? 

Det er ikke teknisk muligt at måle antallet af misbrugere på befolkningsniveau 
uanset, hvilket stof man er misbruger af, da det jo er personen selv som skal 
oplyse dette til en undersøgelse. Det er heller ikke noget vi i Grønland har et 
register over. Da mange unge har et eksperimentelt forbrug er det også svært at 
vurdere, om forbruget er et vedvarende misbrug eller et episodisk forbrug. 

Man kan dog tale om at nogle unge i højere grad er i risiko for at udvikle et 
misbrug. Der er indikationer på, at fx unge i døgninstitutionerne ud over deres 
andre problemer også i højere grad har et jævnligt forbrug af hash end deres 
jævnaldrene. 

4. Findes der særskilt behandling af unge/børn (under 15 år) der er 
konstateret som/eller som er blevet afhængige af hash? Hvis dette ikke er 
tilfældet, er der da planer herom? 

Nej, i dag er der ikke et nationalt tilbud til børn og unge med misbrug og det har 
der heller ikke tidligere været, men der arbejdes på at etablere et sådant tilbud. 

U-turn, der varetager rådgivning og behandling af unge med et problematisk 
forhold til rusmidler i Københavns Kommune, er på vegne af Allorfik, 
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Videnscenter for misbrug og Tidlig Indsats, er ved at beskrive muligheder for et 
helhedsorienteret nationalt rådgivnings- og behandlingsforløb. 

At tilbuddet skal være helhedsorienteret er særligt vigtigt, da undersøgelser 
viser, at blandt unge skal deres rusmiddeladfærd kunne erstattes af positivt 
livsindhold i form af fx uddannelse, fritidsaktiviteter og arbejde, før de opgiver 
rusmidlerne. Et tilbud til børn og unge skal derfor planlægges i tæt samarbejde 
med fx kommunerne. 

Et ikke integreret tilbud risikere bare at give den unge endnu et nederlag og at 
afholde dem fra igen at søge behandling. 

5. Hvortil ligger succesniveauet, hvis vi sammenligner behandlinger udenfor 
de hjemlige rammer i forhold til udenbys rammer? 

Monitorering af behandlingseffekt har ikke tidligere været en del af 
behandlingen, idet efterbehandlingen har været anonym. Dette er nu ændret og 
der sker fremadrettet opfølgning af alle ved behandlingsstart, 
behandlingsafslutning og 3, 6 og 12 måneder efter endt behandling. Der vil dog 
gå flere år, før det er muligt at lave statistiske sammenligninger af forskellige 
gruppers udbytte af behandlingen. 

6. Er der intentioner om at behandle unge/børn hash-misbrugere hjemme 
hos dem selv, som det danske system havde gode erfaringer med 

Ja, det er planen er at behandlingen af børn og unge skal ske i deres nærmiljø 
så vidt det er muligt. 

7. Er der taget konkrete tiltag på landets skoler for at oplyse om hashens 
skadelige virkninger? Hvis dette ikke er tilfældet, er der da planer herom? 

Indenfor forebyggelse på landets skoler er der lavet vejledninger til udarbejdelse 
af politik omkring af alkohol, tobak og hash. Derudover er der udarbejdet 
informationsmateriale både til børn, unge og forældre om hash, alkohol, snifning 
og tobak. 
Desuden har Paarisa produceret oplysningsmateriale omkring voksenansvar. 
Budskabet er at voksne i samfundet kan tage mere ansvar for børn og unges 
sundhed. Kampagnens budskaber bygger på forskningsresultater omkring hvad 
der nedsætter unges misbrug af rusmidler. Denne kampagne kommer igen til at 
køre i forbindelse med Uge 18 og Uge 22. 
Alt materiale ligger let tilgængelig for alle på www.peqqik.gl 

Med venlig hilsen 

~~~~ 
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INUIT ATAQATIGIIT 
Inatsisartuni 

16. februar 2017 

Med henvisning til § 37 Inatsisartut's forretningsorden fremsætter følgende spørgsmål til 
Naalakkersuisut: 

Spørgsmål: 

1. Er der indikationer for, at forbruget af hash har været stigende i de sidste 5-10 
år? 

2. Er der dokumentationer for, at den hash der sælges her i landet bliver 
stærkere og stærkere? 

3. Hvor mange unge/børn (under 15 år) er blevet registreret som hash
misbrugere, og bliver disse flere og flere? 

4. Findes der særskilt behandling af unge/børn (under 15 år) der er konstateret 
som/ eller som er blevet afhængige af hash? Hvis dette ikke er tilfældet, er der 
da planer herom? 

5. Hvortil ligger succesniveauet, hvis vi sammenligner behandlinger udenfor de 
hjemlige rammer i forhold til udenbys rammer? 

6. Er der intentioner om at behandle unge/børn hash-misbrugere hjemme hos 
dem selv, som det danske system havde gode erfariner med 

7. Er der taget konkrete tiltag på landets skoler for at oplyse om hashens 
skadelige virkninger? Hvis dette ikke er tilfældet, er der da planer herom? 

(Medlem af Inatsisartut Bendt B. Kristiansen, Inuit Ataqatigiit) 

Begrundelse: 

I de seneste er det blevet konstateret, at flere og flere unge samt børn under 15 år der trods 
deres unge alder er blevet forbrugere af hash, og at nogen endda har røget sammen med 
deres forældre. 

Vi har i det grønlandske samfund behov for at diskutere og oplyse om problemerne mere 
fordomsfrit, og at børneskolerne sender et mere klart signal til forældrene om problemets 
omfang. 

Jeg forventer, at svar på mit spørgsmål afgives indenfor 10 arbejdsdage. 


